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 A més a més, com deia, de 2014 no consta cap document 
de pagament, cap ni un, i hem estat mirant . I, de fet, els 
organitzadors, quan ens vam reunir amb ells, van dir que 
precisament per eixa falta d’ingressos, que no s’havia 
pagat per part de La Generalitat, l’open baixava de 500 a 
categoria 250 . Només hi ha . . ., només consta una declaració 
d’intencions del Consell que deia que manifestava el seu 
suport i iniciava els tràmits per a realitzar l’aportació d’1,5 
milions d’euros, que no han arribat per cap moment i que 
quan nosaltres vam arribar a la conselleria no n’hi havia cap 
consignació pressupostària a eixe efecte; per tant, no s’ha fet 
eixe pagament .
 ¿Què hem fet nosaltres? Reunir-nos amb els organitzadors 
des del primer dia . Els vam dir que, dins de les polítiques 
esportives de la nostra nova conselleria, no passava per 
continuar pagant eixes quantitats i que no anàvem a pagar 
eixes quantitats de diners . Vam arribar a un acord amb els 
organitzadors . Els vam fer veure que no podíem continuar 
pagant eixa quantitat de diners tan gran amb les prioritats 
que n’hi han, però que volíem que es fera l’open . I el que 
vam fer va ser moure’ns per a coordinar-nos amb la resta 
d’institucions –ajuntament i diputació de València– per 
poder tirar endavant l’open, fer-ho amb les mesures de 
seguretat que pertoca –per tant, no dins de l’Àgora– i entre 
totes les administracions, entre les tres administracions, 
comprometre’ns a pagar ni el 10%, ni el 10% que s’estava 
pagant fins ara de mitjana per l’organització d’un any. Això, 
no està mal l’eficiència, no?, pel que fa a la gestió pública.
 Per tant, del conjunt de les administracions, ni el 10% del 
que es pagava un any de mitjana . La part del recolzament 
que depén de La Generalitat s’ajustarà en funció . . ., s’ajustarà 
a la contraprestació i a l’efecte publicitari que es deriva de 
l’open .
 No hem fet el pagament encara, perquè els serveis 
jurídics de La Generalitat i les conselleries implicades estan 
estudiant la forma de fer-ho, respectant la legalitat . Però eixe 
és el convenciment de les tres administracions, de forma 
conjunta .
 ¿I què volem fer amb ell –i acabe ja? Evidentment, el 
tenis té molta afició al nostre territori. El que volem és que 
toque carrer, que no siga un nou element elitista, sinó que 
arribe a més gent, que s’òbriga a la ciutadania, que siga en 
obert i que hi puga participar tot el món . I també estaria bé 
que, ja que anàvem al tenis, aprenguérem també al silenci 
que es forma en un partit de tenis per a fer-lo ací també .
 Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, honorable conseller .
 A continuació, la pregunta número 10, formulada pel 
diputat Francesc Ferri, del Grup Parlamentari Compromís, 
al conseller d’economia sostenible, sectors productius i 
comerç .
 Quan vosté vullga .
 Ah!, el diputat Víctor Garcia . Demane vosté la . . . És que 
no el trobe jo ací .
 Ara . Quan vosté vullga .

El senyor Garcia i Tomàs:

 Moltes gràcies, senyor president .
 Senyor conseller .
 En primer lloc, vull denunciar els obstacles i dificultats 
que Compromís va tindre durant la passada legislatura a 
l’hora de tindre informació relativa a contractes d’un ens 
públic amb una empresa, ja que hui s’ha parlat tant ací en 
esta cambra de transparència .

 Solament l’aconseguírem després de l’estimació d’un 
recurs contenciós administratiu presentat per la negació 
de documentació per part del govern del Partit Popular, 
documentació que demanàrem des de Compromís en agost 
de 2013 i que no hem rebut fins a agost de 2015; dos anys, 
dos llargs anys per a tindre la informació, quan ací, per part 
del Grup Parlamentari Popular, al nou govern –que, si per 
una cosa sí que se l’ha de distingir, que és per eixa voluntat 
de transparència, conforme estan fent les conselleries– 
l’apreten en els més de cent dies de govern, en les seues 
coses de transparència . . . Doncs, dos anys per tindre una 
informació i després que fóra per via judicial, repetisc .
 La gestió d’un govern i com se gasten els diners de les 
valencianes i els valencians ha de ser transparent i deu 
garantir l’accés a aquesta informació . En això sí que està 
treballant el nou govern i això sí que som garants que ho 
aconseguirem .
 Clar que, quan per fi vam accedir a la documentació, 
tampoc ens va estranyar per què l’ocultaven . En ple 2013, 
en un context de crisi, retallades i austericidi del govern 
Fabra i amb la situació d’emergència, Fira València va 
signar un acord que convertia Fira València en el global 
partner de l’esdeveniment impulsat per llavors el conseller 
d’economia, Máximo Buch, amb un cost de 400 .000 euros 
més IVA en l’edició de 2013 i prorrogable, automàticament, 
a les edicions de 2014 i 2015 . Un patrocini de quasi milió 
i mig d’euros, diners públics que el règim de saqueig del 
Partit Popular malbaratava en benefici d’uns pocs, mentres 
els valencians i les valencianes sofrien l’austericidi i les 
retallades en els serveis públics .
 Açò no crec que siga governar per a les persones, que era 
el que feia el Partit Popular, sinó tot al contrari, d’esquenes a 
la ciutadania, al carrer i a les seues necessitats .
 Per això, senyor conseller, voldríem que les valencianes i 
els valencians saberen en què es gastava el Partit Popular els 
nostres diners, mentres el PP retallava en benestar .
 Volem saber quines van ser les despeses assumides per 
La Generalitat i Fira València, en relació a l’esdeveniment 
Emtech, organitzat per l’empresa Entrepreneur Capital, SL .
 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor diputat .
 A continuació, el conseller prendrà la paraula .
 Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Senyor president .
 Senyories .
 Senyor diputat .
 No vaig a entrar, perquè crec que ja ha detallat molt bé 
el contracte . Però sí que m’agradaria deixar molt clar que és 
una pena, una verdadera pena que, des de Compromís i la 
legislatura anterior, concretament el diputat Fran Ferri i les 
diputades Mireia Mollà i Mònica Oltra, hagueren de recórrer 
al Tribunal Superior de Justícia per a saber un fet que, des 
del meu punt de vista, crec que és insignificant a l’hora de la 
gestió pública i, a més a més, que denota quin tipus de gestió 
feia el Partit Popular, no única i exclusivament en l’anterior 
legislatura, sembla ser que en els vint anys que ha estat 
gestionant, d’opacitat pura i dura .
 Ben al contrari, nosaltres hem de dir que els eixos d’acció 
de la nostra política van a ser la transparència i l’accés a la 
informació pública . I eixa premissa anem a tindre-la present des 
del primer dia del govern fins que deixem d’estar en el mateix.
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 Dit això, i en resposta a la seua pregunta sobre les despeses 
assumides per l’anterior Consell, en relació a l’esdeveniment 
Emtech, li podem contestar, segons informes, que des de 
la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball es van tenir, durant els anys 2013 i 2014, 
els següents desemborsaments:
 De l’Institut Valencià de Competitivitat, d’Ivace, es va 
assumir una despesa per import de 18 .150 euros, IVA inclòs, 
en concepte de patrocini i participació en un estand en la 
celebració d’Emtech els dies 12 i 13 de novembre de 2014 .
 Per part de la Direcció General d’Economia, Emprenedoria 
i Cooperativisme, el 5 de novembre de 2013 es va adjudicar 
a l’empresa Avanç de Publicitat el servei consistent en la 
instal·lació logística i muntatge de l’estand de la subdirecció 
general d’emprenedoria, per un import de 1 .278,24 euros, 
IVA inclòs .
 Igualment, el 6 de novembre de 2014 es va adjudicar un 
contracte menor a la mateixa empresa, Avanç de Publicitat, 
pel servei de muntatge de l’estand de la subdirecció general 
d’emprenedoria en Emtech 2014, per un import de 1 .593,28 
euros, IVA inclòs .
 Un total de 21 .021,52 euros .
 Aquestes van ser les despeses, segons informes de la 
conselleria .
 Jo crec que esperar-se dos anys per a informar a un 
grup parlamentari i a tota la societat valenciana em sembla 
que, la veritat, és pensar molt poc en la democràcia i en la 
transparència .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 A continuació, la pregunta número 26, formulada per 
la diputada María José Ortega a la consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives sobre temps d’espera de famílies 
adoptants .
 Quan vosté vullga .

La senyora Ortega Requena:

 Gràcies, senyor president .
 Bé, abans de res, dir que per a mi és emocionant que 
la primera pregunta que realitze en este hemicicle és una 
pregunta al voltant . . ., sobre un tema que canvia la vida de les 
persones, que pot canviar la vida de les persones radicalment 
i molt positivament, com és el procés de l’adopció, tant per 
als adoptants com per als adoptats .
 Possiblement esta pregunta no hauria d’anar dirigida cap 
ahí, sinó que possiblement hauria d’anar cap allà, demanant 
explicacions de les causes de la pregunta . Però vull anar cap al 
futur . Ens anem a centrar en les xifres que tenim damunt de la 
taula i anem a preguntar sobre què farem i què tenim endavant .
 Abans de res, vull enviar una salutació a la representant 
de l’associació Adoptants, Ruth Martínez, que ha tingut el 
bé d’acompanyar-nos hui i amb qui compartim, igual que 
la consellera, la preocupació pel fet que ens porta a esta 
pregunta, no?, i que són els marges d’espera de l’adopció de 
xiquets i xiquetes en el nostre territori, que supera la mitjana 
de l’estat espanyol, i això és terrible .
 Les dades actuals ens parlen d’una espera d’entre set i 
huit anys per al nostre territori, a les terres valencianes, des 
de la sol·licitud fins l’assignació del menor. També s’ha 
constatat un augment en els últims anys del temps d’espera 
també dels xiquets i xiquetes amb necessitats especials que, 
en alguns dels casos, supera els cinc anys . Dades terribles .
 Estes dades encara són més dramàtiques si les comparem 
a altres llocs, com Andalusia o Catalunya, que al territori 

valencià tardem entre un i dos anys més que ells; o, per 
exemple, entre tres i quatre anys més que al País Basc i les 
illes . De fet, n’hi han sol·licituds que han hagut de renovar 
el certificat d’idoneïtat perquè s’ha caducat, perquè alguns 
l’han hagut de renovar dues vegades perquè té una vigència 
de tres anys .
 Per tant, la pregunta, senyora consellera, directament, 
és: ¿quines accions té previst encetar la conselleria per a 
assolir l’objectiu de reduir els temps d’assignació de xiquets 
i xiquetes en espera de ser adoptats i adoptades i, deixa 
manera, deixar de ser una de les comunitats autònomes de 
l’estat en què el procés, inexplicablement, es demora més 
temps?
 Gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, il·lustre diputada .
 A continuació, la vicepresidenta respondrà la qüestió .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 Gràcies, president .
 Gràcies, senyora Ortega, per la pregunta .
 Crega’m que si algú coneix en esta sala com canvia 
la vida l’adopció és esta vicepresidenta, esta consellera . I 
també, òbviament, sóc conscient, fins i tot personalment, 
de què suposa l’espera per a les persones adoptants, no? 
En tot cas, sí que crec que, en primer terme, hem de posar 
el principi que ací estem parlant de l’interés superior del 
menor i jo me vaig a centrar en açò, encara sabent, com sé, 
l’angoixa que moltes voltes genera l’espera, no?
 La llei estatal de protecció al menor, publicada el 
passat agost, aporta molt sobre línies de treball en matèria 
d’adopcions . Però cal, en primer lloc, establir protocols 
d’actuació i concretar competències i recursos, sobretot 
després d’haver detectat les necessitats actuals . Com molt bé 
deia vosté, hem tingut molts problemes en esta comunitat, 
també en este tema malauradament . I tant en els punts forts 
com en els dèbils hem d’establir nous protocols . Alguns dels 
aspectes que volem millorar, i em vaig a centrar en el futur, 
perquè realment podria fer un repàs de tot el que ha suposat 
estos últims anys de gestió al front de la conselleria que ara 
presidixc . Però preferixc centrar-me en el futur i en el que 
nosaltres anem a fer . Alguns dels aspectes que milloraran i 
agilitzaran la situació actual poden ser: a nivell municipal, 
millorarem, en col·laboració amb els ajuntaments, les eines 
i els recursos que donen suport a les declaracions de risc i 
desemparament . En molts casos no es fan o són tornades als 
municipis des de les direccions territorials, per no disposar 
de recursos per a atendre eixos menors que solen ser 
residencials .
 Tenim, però, un problema derivat del fet que, a nivell 
municipal, en este moment no hi ha suficients recursos 
per a treballar amb les famílies d’origen, perquè la llei 
de punt i final es duga a terme amb les garanties d’haver 
fet tot el que es podia . Como vosté sap, senyoria, parlem 
de punt final quan, transcorreguts dos anys sense que un 
menor puga retornar a la seua família d’origen, al menor 
se li ha de proporcionar una mesura estable per al seu 
desenvolupament . I eixa mesura estable és l’adopció . La 
nova llei possibilita les adopcions obertes, i això permet que 
els acolliments permanents, són més del 80%, molts d’ells 
sense possibilitat de retorn, la majoria d’ells, no estiguen 
amb famílies acollidores que podran continuar acollint de 
forma temporal, i no bloquejaran este recurs . Al mateix 
temps moltes famílies obertes a este tipus d’adopcions 
podran cobrir les seues expectatives de ser pares i mares, 


